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Ko je napadla Štirinajsta
Po vdoru okupatorjev v Jugo

slavijo je  naduti norec H itler ob 
svojem obisku v M ariboru na
ročil svojim valptom, naj mu 
Štajersko napravijo zopet nem 
ško. Seveda so zvesti H itlerjevi 
hlapci vzeli ta  ukaz zelo resno. 
Zato se je  slovenska Štajerska 
znašla že iprvo leto okupacije v 
specifičnih, izredno 'težkih pogo
jih. Preganjanje, zapiranje, stre
ljanje, izseljevanje, vse te bar
barske metode so služile izpol
nitvi fiihrerjevega ukaza.

Zato so bili na Štajerskem še 
posebno težki pogoji za razvoj 
osvobodilnega gibanja. Enote IV. 
operativne cone so vložile vse 
napore za preprečevanje okupa
torjevih namer, toda tudi naj
težje borbe niso zalegle, da bi 
prislili sovražnika na obrambo 
in s tem ustvarile možnost več
jega razmaha narodnoosvobodil
nega boja. Pokazalo se je, da je  
treba na to področje poslati več
jo  enoto, ki bi pospešila osvo
bodilno gibanje in osvobodilni 
boj. To pa bi omogočilo voja
ško in politično povezavo ter 
učinkovito kontrolo nad tem de
lom slovenskega ozemlja.

Zvečer 6. februarja so enote 
XIV. divizije prekoračile Sotlo 
pri Sedlarjevem, čez plavajoči * 
most, ki so ga naredili hrvaški 
terenci s pomočjo II. bataljona 
Tomšičeve brigade. Prehod so 
varovali bataljoni Šercerjeve

Štirinajsta divizija na pohodu na Štajersko v Čazmi 17. januarja 1944

oklevali, nato pozvali otroke, naj 
zbežijo in udarili po nemški 
predhodnici. Štirim  ranjenim  
otrokom so nudile pomoč divi
zijske bolničarke. Med hudim 
bojem je v tej soteski padel ko
mandant bataljona Šercerjeve 
brigade Ilija Badovinac.

Divizija je  zopet spremenila 
svoj načrt in odšla m ed Laškim ' 
in Jurkloštrom  čez Hom, briga
de so se ponoči razmestile po 
vaseh Šentpeter (Vrh), Olešče in 
Kanjuce. Po težkih bojih s pre
močnimi nemškimi silami so se 
enote prebile proti Štoram in v 
noči med 13. in 14. februarjem 
prekoračile Voglajno in železni
ško progo na Opoki pri Štorah, 
minirale progo, da je  iztirilo ne
kaj vagonov nemškega vlaka, 
nato  pa nadaljevale po t proti 
Dramljam, k jer se je  predala 
nemška posadka. Z jutraj 14. fe
b ruarja  je v Dram ljah zopet za
donela partizanska pesem. Na 
Gornjem Jesenku so ise borci po 
dolgem času najedli in napili. 
Po okrepčilnem odm oru je sle
dila težavna pot na Paški Koz-

(Nadaljevanje na 2. strani)

OCENA POSLOVNIH REZULTATOV 1980

1. Splošna ocena gospodarskega položaja
Leto 1980 predstavlja zadnje leto srednjeročnega planskega 

obdobja 1976—1980 ter hkra ti leto priprav  na novo sradnjeročno 
obdobje 1981—1985. Istočasno pa pomeni leto 1980 v celotnem jugo
slovanskem gospodarstvu začetek stabilizacije gospodarjenja, ki^ ni 
bilo zaključeno samo v tem letu, ampak ima dolgoročnejši značaj.

Tudi v zunanjem svetu je  v letu 1980 prišlo do večjih ekonom
skih problemov, ki so posledica predvsem skokovitega porasta  cen 
nafte, drugih energetskih medijev in strateških surovin. Ekonomska 
dogajanja v svetu so imela svoj odraz tudi na poslovanje jugoslo
vanskega gospodarstva in tako tudi na poslovanje slovenskih žele
zarn.

Kljub zapletenim gospodarskim tokovom v državi in v svetu 
pa lahko damo splošno oceno poslovnih rezultatov Železarne Štore 
za leto 1980 kot nadpovprečno in uspešno, saj so se bistveno iz
boljšali rezultati poslovanja v primerjavi z letom 1979, čeprav vse 
planske postavke za leto 1980 niso bile uresničene.

Tudi v okviru Slovenskih železarn ocenjujemo, da je  Železarna 
Štore v preteklem  letu napravila največji in najkvalitetnejši premik 
v izkazanih rezultatih poslovanja. Rezultati poslovanja se v stop
njah  rasti kažejo predvsem  v industrijski proizvodnji, doseženem 
dohodku in nekaterih drugih kazalcih, ki jih bomo v nadaljevanju 
te ocene prikazali v prim erjavi z letom  1979, kakor tud i v prim erjavi 
z doseganjem ali nedoseganjem zadolžitev gospodarskega načrta
1980.

2. Proizvodnja
Na nivoju delovne organizacije industrijska proizvodnja ni bila 

dosežena v skupni planski zadolžitvi, saj zaostaja za 4,8 %.
(Nadaljevanje na 2. strani)

brigade. Nemce je prihod Štiri
najste  izredno presenetil, zato 
so bile akcije nem ških enot raz

drobljene in slabo organizirane. 
Na Bohorju je  pričelo snežiti in 
odslej sta sneg in mraz sprem 
ljala Štirinajsto na celotnem 
pohodu. Največjo vojaško akci
jo  na svojem pohodu je divizija 
izvedla z napadom na rudnik 
Senovo.

Po prihodu na Štajersko je 
Š tirinajsta vzpostavila zvezo s 
Kozjansko četo in političnimi 
delavci na terenu. Tako se je 
teren močno razgibal. Kozjan
ska četa je spomladi 1944 pre
rasla v odred, osvobodilno giba
nje pa je  postajalo vedno bolj 
množično.

Nemci so km alu zbrali proti 
Š tirinajsti trik ra t močnejše sile, 
vendar je niso zaustavile, pač pa 
je m orala sprem eniti sm er po
hoda. Ko so prispeli v sotesko 
Gračnice, na cesti Rimske Topli
ce—Jurklošter, so borci Šercer
jeve onemeli: na čelu predhod
nice nemške kolone so zagledali 
živi zid šolarjev iz Lokavca, ki 
so jih Nemci uvrstili v kolono 
kot svojo zaščito. Toda tudi ta 
zverinski naklep Hitlerjevih hi
jen ni uspel. Za hip so borci

Vodstvo osvobodilnega 
gibanja se je  zato odlo
čilo, da pojde na to težav
no, a toliko pom em bnej
šo pot, XIV. divizija — in
5. januarja  1944 je odobril 
ta  pohod vrhovni koman
dant NOV tovariš Tito. Že
6. januarja  1944 je XIV. 
divizija krenila s Suhorja 
na osvobojenem ozemlju 
Bele Krajine na svoj zgo
dovinski pohod na Š tajer
sko, p rek  Hrvatske. Pot je 
bila izredno težka, zaradi 
sovražnikovih operacij po 
Moslavini, Turopolju in 
Kalniku se je  zavlekla in 
nazadnje so enote prispele 
v Hrvatsko Zagorje, med 
neprestanim i spopadi z 
ustaškim i enotami. Šele 4. 
februarja 1944 so se bri
gade štirinajste  divizije v 
dežju prem aknile v bližino 
Sotle. Med tem  časom so 
bile enote IV. operativne 
cone na Štajerskem  sicer 
zelo aktivne, vendar po 
vrsti nem ških ofenzivnih 
akcij oslabljene.



(Nadaljevanje s 1. strani)
Poudariti pa je  potrebno, da niso bile dosežene planske zadol

žitve predvsem visokega plana v jeklarni, ki se je v lanskem letu 
še srečevala s številnimi problemi uvajanja nove elektroobločne 
peči v proizvodnjo. Istočasno p a  je  treba povedati, da je jeklarna 
dosegla v prim erjavi z letom 1979 tudi največje povečanje proizvod
nje, saj je le-ta povečana za 46,9 °/o ali za 33.369 ton.

Vse temeljne organizacije, razen valjarne I, ki je minimalno 
količinsko zaostala za 'letom 1979 (proizvodnja je  nižja za 0,2 %), 
so dosegle v letu 1980 visoke stopnje rasti. Na nivoju delovne orga
nizacije pomeni povečanje proizvodnje v primerjavi z letom 1979 
za 19°/o. Poleg že omenjene jeklarne je  bilo  povečanje proizvodnje:

— na elektroplavžu za 19,6 %
— v valjarni II za 7,8 %
— v jeklovleku za 19,3 °/o
— v mehanski obdelavi za 11,1 %
-*■ v livarni I za - 5,0 %
— v livarni II za 4,8 %
— v tovarni traktorjev za 4,1 %

Porast industrijske proizvodnje pom eni v Železarni Štore res
nično velik napredek, posebej če tega prim erjam o z dosežki indu
strijske proizvodnje v Sloveniji oz. celjskem gospodarstvu, kjer je 
bil porast proizvodnje le okoli 2,5 %. Še posebej pa velja pozitivna 
ocena zato, ker smo tudi v naši delovni organizaciji v preteklem 
letu že čutili določene problem e p r i  m aterialn i oskrbi, ki pa smo 
jo  s skupnimi napori uspeli zagotavljati v taki meri, da je  naša 
proizvodnja lahko v glavnem tekla brez posebnih zastojev.

Lansko leto 
785.000 
ton jekla
Pred petimi leti rekord 
slovenskih železarjev -  
803.259 ton jekla

LJUBLJANA, 27. januar
ja -  Tudi lani slovenske žele
zarne niso presegle rekordne
ga izdelka jekla iz Išta 1975, 
ko so ga izdelale S03.259 ton. 
To so namreč tedaj naši žele- 
zarji dosegli s posebnim pri
zadevanjem in dodatnim de
lom.

Odtlej niso več tako nape
njali svojih moči, hkrati pa so 
v zadnjih letih imeli tudi po
gosteje težave s surovinami, 
namreč s pomanjkanjem ru
de in koksa. Zaradi takšnih 
reči so lani poleti morali celo 
ugasniti jeseniški veliki plavž, 
ker iz BiH niso dobavili 
koksa.

Tako so lani v Sloveniji iz
delali 785.000 ton jekla, kar 
je za okrog 18.000 ton ali za 
8-dnevno proizvodnjo manj 
kot v rekordnem letu.

V 'letu 1980 smo dosegli izmeček v višini 3.136 ton, kar je sicer 
za 19,8 % manj od p lanirane vrednosti, vendar pa  predstavlja  vred
nost izmečka skoraj 100 milijonov din in je vrednostno povečan 
za več kot 50 %, čeprav količinsko le za 6 °/o v primerjavi z letom
1979.

Izmeček je tista  kategorija, ki zahteva p ri analizi našega poslo
vanja po posameznih TOZD podrobnejšo proučitev.

3. Vrednost realizacije — izvoz in uvoz
Priznati je  treba, da je bila v letu 1980 proizvodnja jekla deležna 

širše družbene podpore in skozi to  tudi večjega povečanja cen 
jeklarskih proizvodov. Na eni stran i povečana količinska proizvod
nja, na drugi strani pa tud i večje povečanje cen, predvsem  naših 
valjarskih proizvodov, je  imelo za posledico, da smo v letu 1980 
dosegli vrednost eksterne realizacije, to je  vrednost prodaje naših 
izdelkov n a  domačem in zunanjem  trgu, v višini 3,682 m ilijarde din, 
kar pom eni 13 °/o povečanje proti planski zadolžitvi za leto 1980 oz. 
povečanje za 50 % p ro ti letu 1979.

V preteklem  letu so bili doseženi tudi pom em bni rezultati v 
zunanjetrgovinski blagovni m enjavi. Ena od glavnih nalog im zadol
žitev je bilo povečevanje izvoza, ¡ker je bilo doseženo jasno spozna
nje, da si lahko zagotovimo norm alno proizvodnjo in oskrbo pred
vsem z našim  lastnim  izvozom. Dejstvo je tudi, da smo še vedno 
močno uvozno odvisni, saj predstavlja vrednost uvoza gredic, jekle
nih odpadkov, železne rude, ferolegur, elektrod in drugih materialov 
ter rezervnih delov znatno večje vrednosti kot je naš lasten izvoz.

Delovna organizacija kot celota je dosegla v letu 1980 skupno 
27,1 milijona dolarjev izvoza, od tega na železarskem delu 13,9 in 
na  traktorski proizvodnji 13,2 milijona dolarjev. Na uvozni strani 
smo skupno uvozili surovin in reprom ateriala za 33,1 milijona do
larjev, od tega za železarski del 22,8 in  za trak torsk i del 10,3 m ilijona 
dolarjev. Te številke povedo, da je bil zlasti izvoz traktorjev  znatno 
večji od uvoza kom ponent za traktorje, saj je  pokritje uvoza z iz
vozom v traktorski proizvodnji doseglo 127,8 %. Pokritje na železar
skem delu znaša 57,9 % in je  sorazmerno nizko. Povedati je  nam reč 
treba, da  smo imeli še v mesecu decembru velike vrednosti uvoženih 
količin, predvsem gredic in m aterialov za proizvodnjo jekla. Samo 
na železarskem idelu nam primerjava z letom 1979 kaže nekoliko 
neugodno sliko glede uvoza, saj se je izvoz povečal od 11,0 na 13,9 
milijona dolarjev ali za 26,5 °/o, uvoz pa mnogo več, in to od 15,0 
na 22,8 milijona dolarjev ali za 51,8 °/o.

4. Kadri in produktivnost
V letu 1980 je bilo v naši delovni organizaciji zaposlenih po

vprečno 3.431 deiavcev, leta 1979 pa 3.437 delavcev. Če upoštevamo 
tudi število zaposlenih iz nadur in pogodbenega dela, je  bilo 
v letu 1980 zaposlenih 3.549 delavcev, kar predstavlja 98,5 % realiza
cije letnega plana, v letu 1979 pa je  bilo zaposlenih 3.596 delavcev.

Primerjava teh številk pove, da je bilo v letu 1980 zaposlenih 
manj delavcev kot leto poprej; še večja je ta razlika, če upoštevamo 
tudi nadurno in pogodbeno delo. Vse to pa pove, da je bila glede 
na opisano večjo industrijsko proizvodnjo zelo povečana tudi pro
duktivnost dela, saj je ta bila v letu 1980 večja za 19,2 °/o od dosežene 
produktivnosti v letu 1979.

5. Investicije in razvoj
V letu 1980 sta začeli obratovati dve pomembni investicijski 

naložbi, ki sta bili zaključeni že konec leta 1979, to je elektroobločna 
peč II in žarilnica.

Po program u povečevanja proizvodnje surovega jekla so se v 
preteklem  letu še nadaljevala dela v jeklarni, predvsem s p rip ra 
vami ina dograditev prizidka. Pričeta in opravljena so bila tudi 
določena rekonstrukcijska dela v valjarni I, v livarni I, kakor tudi 
v ostalih tem eljnih organizacijah. Zaradi zaostrene politike investi
ran ja  in stabilizacije ina tem  področju se je  zavlekel pričetek iz
gradnje jeklovleka, vendar pa  je  v m esecu decembru 1980 bil odo
bren zadnji finančni kredit za to pomembno naložbo. Za jeklovlek 
so se pričela p riprav lja lna dela na terenu kakor tudi izdelava 
jeklene konstrukcije hale.

Na področju družbenega standarda pomeni v letu 1980 največjo 
pridobitev izgradnja nove stolpnice in izgradnja nove zdravstvene 
postaje na Lipi.

6. Finančni rezultat
Visoko povečanje same proizvodnje, nadplansko povečanje pro

dajnih cen naših izdelkov te r široka prizadevanja za obvladovanje 
stroškov in porabe na vseh ravneh so dala mnogo boljši finančni

(N adaljevanje s 1. strani)
jak, k jer je  prišlo do ponovne 
obkolitve. Sledili so vse težji 
boji in preboji na Basališču, na 
Graški gori, preimenovani v 
»Goro jurišev«, na Plešivcu, na 
položajih nad Šoštanjem in To
polšico. Divizija je  imela hude 
izgube, z nadčloveškimi napori 
in hudim i žrtvami se je  22. fe
b ru arja  prebila' p ri Kaplanu. Bo
ji so se nadaljevali v Belih vo
dah, Ljubnem, Solčavi. Šele 25. 
februarja se je končala sovraž
nikova ofenziva. V dvaindvajset- 
dnevnih neprestanih bojih je di- 
divizija izgubila 360 borcev, ra
njenih pa je bilo okrog 200 bor
cev. Blizu svojega doma je pa
del v teh bojih tudi znani mladi 
pesnik Karel Destovnik-Kajuh. 
Zdesetkana in razdeljena v sku
pine je  Š tirinajsta po skoraj 
treh  tednih neprestanih bojev in 
pohodov na Š tajerskem  vzposta
vila stik s štabom  IV. operativ
ne cone.

Nemci 'so uradno razglasili, da 
so divizijo uničili, proslavljali so 
zmago nad  »bando« XIV. divi
zije. Dne 28. februarja  je  bila 
Š tirinajsta podrejena štabu IV. 
operativne cone. Na G raški gori 
in v Završah ise je  22. in  23. m ar

ca 1944 znova zbrala vsa divizija, 
razen Tomšičeve brigade. Števi
lo borcev je  naraščalo, izboljše
vala se je  tudi njena oborožitev. 
Ob koncu narodnoosvobodilne 
borbe so enote Štirinajste skup
no s 3. jugoslovansko armado 
zajele pretežni del von Lohrove 
balkanske armade — skupine E, 
skupaj s kvizlinškimi formaci
jami. Štirinajsta je zasedla o- 
zemlje vzhodne Koroške od Ve
likovca do Borovelj z dravski
mi mostovi vred. Šercerjeva in 
Bračičeva brigada sta 13. m aja 
1945 vkorakali v Celovec.

Za svoje zasluge je bila XIV. 
divizija dne 29. novembra 1951 
proglašena za proletarsko divi
zijo. Prihod Š tirinajste na Š ta
jersko nam reč ni pomenil samo 
številčne okrepitve enot NOV, 
temveč tudi kadrovsko okrepi
tev, saj so bili v njej prekaljeni 
borci in starešine. Nastopilo je  
obdobje ofenzivnega bojevanja, 
krepitve enot in političnega de
lovanja, s tem pa tudi pridobi
vanja vedno novih borcev.

Torej je  Š tirinajsta divizija v 
celoti zelo dobro izpolnila svoje 
težke naloge ozirom a svoje po
slanstvo, in to v izredno težav
nih pogojih.



rezultat kot smo ga začrtali z gospodarskim načrtom , še ¡posebej 
pa mnogo boljši, kot j e 1 bil 'dosežen v letu 1979.

Dohodek, dosežen v letu 1980, bo znašal okoli 1,24 milijarde din, 
kar je blizu 40 % več, kot je bil dosežen dohodek v letu 1979. Tudi 
čista akumulacija, to so oblikovana sredstva za poslovni sklad, 
rezervni sklad in obračun pospešene amortizacije, je znatno višja 
kot v letu 1979 in bo skupna čista akumulacija predstavljala okoli 
190 milijonov din.

V letu 1980 imamo še vedno izgubo v TOZD TT in livarni stroj
ne litine. Višina izgube v obeh temeljnih organizacijah bo okoli 
40 milijonov dinarjev, kar pomeni, da bo ta izguba bistveno nižja 
kot je bila v letu 1979, ko je iznašala 110 milijonov din. Izguba v 
obeh temeljnih organizacijah se giblje v okviru predvidene izgube 
v sanacijskih programih.

Osebni dohodki so se v letu 1980 oblikovali v smislu stabiliza
cijskih prizadevanj celotnega našega gospodarstva in so zaostajali 
za ra s tjo  'dohodka tako, kot je  to določal poseben družbeni dogovor 
za oblikovanje, osebnih dohodkov in dohodka v Sloveniji, pa  tudi 
m erila posebnega samoupravnega sporazuma m etalurgije v Slove
niji. Osebni dohodki so bili v letu 1980 povečani za 20,4 % v p ri
m erjavi z letom 1979.

7, Kratka ocena poslovnega leta 1980 bo po 
posameznih TOZD dopolnjena s specifičnostmi

Kot smo že v uvodu poudarili in kot lahko zaključimo iz pri
kaza posameznih glavnih številk, je bilo poslovanje Železarne Štore 
v letu 1980 uspešno. Smo na začetku leta 1981, ko vstopamo v po
slovno leto z veliko bolj zaostrenimi pogoji gospodarjenja in zato 
tudi potrebnimi večjimi napori za obvladovanje take situacije. Kot 
že v preteklem letu bo tudi v letošnjem letu še bolj zaostreno 
poslovanje na zunanjetrgovinskem sektorju. Devizne bilance republi
ke nam zmanjšujejo razpolagalne pravice tudi za lasten izvoz in 
bo zato potrebno iskati vse možne vire združevanja deviz z našimi 
poslovnimi partnerji. Navedeni podatki o uvozu v letu 1980 govorijo 
o tem, da je naša uvozna obveznost visoka in da bo potrebno za 
poslovanje v letu 1981 vložiti velike napore za preskrbo najnujnejših 
uvoznih surovin in repro materialov.

Zato je potrebno pri analizi poslovnih rezultatov za leto 1980 
razpravljati o trenutnem gospodarskem položaju in pogledih na leto 
1981, kar pa bo v primeru naše delovne organizacije meseca februar
ja sovpadalo z obravnavo in sprejemanjem gospodarskega načrta 
za leto 1981.

Predsednik poslovodnega odbora 
DUŠAN BURNIK, dipl. ing.

Štore 1916. leta

Objavljamo posnetek — razglednico Štor iz leta 1916. Izdajo in 
založbo je zagotovil Filip Lokošek. Posnetek je bil opravljen verjet
no v spomladanskem obdobju, saj je sadno drevje, ki ga je bilo 
takrat v okolici v izobilju, v polnem razcvetu. Razglednica je barvna. 
Že pred 65 leti so v Štorah imeli razglednico svojega kraja, s katero 
so lahko pošiljali prijateljem in znancem pozdrave in sporočila. Kaj 
pa danes?

Razglednico nam je za objavo vljudno odstopila g. Mekinda. 
Verjetno je v slikovnih zbirkah ŠtorovčanoV še veliko starih foto
grafij Štor, železarne, delavcev pri delu ali družabnih in društvenih 
srečanj in shodov.

Vse tiste, ki takšne fotografije imate, vljudno prosimo, da nam 
jih odstopite za objavo. Vrnili vam jih bomo nepoškodovane takoj 
po objavi. Povejte to tudi znancem in prijateljem. Za vaše sodelo
vanje se vam zahvaljujemo.

Kako smo delali
SKUPNA PROIZVODNJA

Proizvedena skupna količina 
proizvodov n a  n ivoju DO je de
cem bra znašala 28.538 ton>

— v p rim erjav i z operativnim  
planom  je  bila višja za 1.069 ton 
oziroma za 3,9 %,

— v prim erjav i z 1/12 letnega 
p lana je  bila višja za 499 ton 
oziroma za 1,8 %,

— v prim erjav i z dinam ičnim  
planom  pa je  bila v išja  za 991 
ton oziroma za 3,6 %.

ELEKTROPLAVŽ
Proizvodnja grodlja je  bila v iš

ja  od predvidevanj v operativ
nem, dinam ičnem  planu  in 1/12 
letnega plana. Tako je  bila v 
prim erjav i z operativnim  planom  
višja za 2 toni ozirom a za 0,3 %, 
v  prim erjav i z dinam ičnim  p la 
nom za 262 ton oziroma za 6,8 % 
in v prim erjavi, z 1/12 letnega 
p lana za 476 ton oziroma za
13,1 %.
„Proizvajal se je  samo specialni 

grodelj za nodulacijo na osnovi 
uvožene rude iz  Brazilije.

JEKLARNA
Skupna proizvodnja gredic, ki 

je  bila p lan irana v višini '9.400 
ton, je  znašala 9,831 'ton, kar je  
za 4,6 % več jod količine, p redvi
dene v operativnem  planu. V p r i
m erjav i z dinam ičnim  planom  je 
bila proizvodnja nižja za 54 ton 
oziroma za 0,5 %, v prim erjav i z 
1/12 letnega plana, pa je  bila niža
ja  za 584 ton ozirom a za 5,6%. 
Težave so im eli zaradi slabe 
vzdržnosti sten peči I in s pogos
tim i okvaram i regulacije EOP 2. 
K valiteta starega železa je  bila še 
vedno slaba.
VALJARNA I

O perativni plan, ki je  bil po
stav ljen  v višini 1.980 ton, je  bil 
presežen za 216 ton, tako da je  
znašala skupna proizvodnja v a 
ljan ih  izdelkov 2.196 ton. Od 1/12 
letnega p lana je  bila proizvodnja 
nižja za 221 ton  oziroma za 9,1 
odstotka, od dinam ičnega plana 
pa za 4. tone ozirom a za 0,2 %.

R ezultati poslovanja so bili u - 
godni zaradi ponovnega zagona 
koračne peči.

VALJARNA II
O perativni p lan  je  bil postav

ljen  v  višini 8.610 ton, proizved
li pa so za 326 ton oziroma za 
3,8%  valjan ih  izdelkov več.. P re 
sežena sta bila tud i 1/12 letnega 
plana in dinam ični plan. 1/12 le t
nega plan, ki je  bila postavljena 
v višini 8.333 ton, je  bila prese
žena za 603 ton  oziroma za 7,2% ; 
dinam ični plan, k i je  bil postav
ljen  v višini 8.330 ton, pa je  bil 
presežen 606 ton  oziroma za 7,3 
odstotka.

JEKLOVLEK
V mesecu decem bru je  bila do

sežena skupna proizvodnja h lad 
no predelanih  valjan ih  profilov v 
višini 853 ton, k a r  je. za 6,6%  
več od p lan irane količine v ope- 
tivnem  planu. P roizvodnja b ru 
šenih profilov je  b ila  predvide
na v višini 428 ton, realizirana 
pa v višini 455 ton. Proizvodnja 
vlečenih profilov je  b ila  p lan ira
na v višini 372 ton, realizirana 
pa v  višini 398 ton.

LIVARNA I
Skupna dosežena proizvodnja 

je  znašala 2.001 ton, k a r  je  za 29 
ton oziroma za 1,5 %  več od p red 
videvanj v operativnem  planu. 
P roizvodnja je  bila v išja tudi v  
p rim erjav i z 1/12 letnega p lana 
in dinam ičnim  planom, in sicer za 
152 ton oziroma za 8,2 %  od 1/12 
letnega p lana te r  za 84 ton oziro
m a za 4,4 %  od dinam ičnega p la 
na.

LIVARNA II
Dosežena je  bila proizvodnja 

609 ton, k a r  je  za 2 toni oziroma 
za 0,3 %  več od p lanirane koli
čine v operativnem  planu. 1/12 
letnega p lana in  dinam ični p lan  
n ista bila dosežena; p rva je  b ila  
realizirana 96,1 %, drugi pa 98,2 
odstotno.

Norm alno delo je  oviralo po
m an jkan je  delavcev v adjustaži 
te r  neredna dobava surovin.

OBDELOVALNICA VALJEV
Proizvedeno je  bilo 259 ton ob

delan ih  valjev, k a r  je  za 54 ton  
oziroma za 17,3 % m anj, kot je  
bilo predvideno v operativnem  
planu. P roizvodnja je  bila tudi 
za 44 ton  nižja od p lan irane ko 
ličine v  1/12 letnega p lana in v 
dinam ičnem  planu  za 53 ton. 
Vzroka za nedoseganje p lana sta  
bila: odsotnost delavcev zaradi 
izrab ljan ja dopustov in odstopa
n je  v asortim entu.

OBDELOVALNICA LITINE
Proizvodnja obdelane litine je  

znašala 74 ton in je  bila za 2 
toni ozirom a za 2,8%  višja od 
operativnega in dinam ičnega p la
na te r  za 3 tone oziroma za
4,2 %  višja od 1/12 letnega plana. 
Tudi tu  so se srečevali s p rob le
mom zaradi Izrab ljan ja le tn ih  do
pustov.

TOVARNA TRAKTORJEV
Izdelanih je  bilo 453 kom adov 

trak to rjev  od p lan iran ih  500; za 
domači trg  so jih  proizvedli 312, 
za tu jega pa 141 komadov, k a r  
p redstav lja  90,6 %  realizacijo 
operativnega, dinam ičnega in 1/12 
letnega plana.

Težave zaradi neredne oskrbe 
z m aterialom  s stran i DMB B e
ograd so se še vedno nadaljevale, 
prišlo pa je  tud i do dvodnevnega 
izpada proizvodnje zaradi nep ra
vočasne dobave m ateria la  iz I ta 
lije.

ZAPOSLENI
Število zaposlenih v decem bru 

je  znašalo 3.460, m edtem  ko jih  
je  le tn i p lan  predvideval 3.488. Z 
upoštevanjem  n adu r in  pogod
benega dela je  znašalo skupno 
število zaposlenih 3.612, k a r  
p redstav lja  100,3% realizacijo 
letnega plana.

PRODUKTIVNOST
Na n ivoju  DO je b ila p roduk

tivnost za 4,2 %  višja od p redvi
dene v letnem  p la n h  Na j višjo  
produktivnost so, dosegli v  
TOZD elektroplavž (i =  113,7), 
naj nižjo pa v TOZD valja rne  I  

=  82,2).



35 let plodnega dela

Srečanje gasilcev Slovenskih železarn v Štorah

V soboto, dne 17. jan u arja , ob
17. u ri je  bil v K ulturnem  domu 
nadvse svečan 35. le tni občni 
zbor Industrijskega gasilskega 
d ruštva  Železarne Store, ka te re 
m u so razen članov, članic te r 
m lajše generacije v gasilskem  
društvu  v uniform ah prisostvova
li še predstavnik i družbeno-poli- 
tičnega življenja v Železarni in 
k ra jevn i skupnosti Store, p red 
stavniki občinskih gasilskih zvez 
Celje, Š m arje p ri Jelšah, Sloven
ske konjiče in drugi. ■»Na občnem 
zboru je  bil tudi častni p redsed
n ik  društva, predstavnik i gasil
skih društev  iz Železarn Jesenice 
in  Ravne, Verige iz Lesc te r  gost
je  iz sosednjih društev.

Isti dan dopoldne ob 13. uri 
se je v gasilskem domu v Štorah 
začelo strokovno srečanje odgo
vornih za požarno varstvo v de
lovni organizaciji Slovenskih Že
lezarn. Tega srečanja so se ude
ležili predstavniki iz Železarn 
Jesenice, Ravne in Store ter Ve
rige iz Lesc kot gostje pa tudi iz 
METKE Celje. Na tem  srečan ju  
so poslušali dobro priprav ljeno  
predavan je obratovodje energet
skega obrata tov. Jazb inška o 
uporabi in nevarnosti p lina kot 
gorivo za m etalurške in  druge 
agregate. Po tem  je  bila razprava 
o organizaciji in učinkovitosti 
služb za varstvo  pred  požari in 
odnos do požarnega varstva  v 
del. organizacijah  in TOZD. 
Udeleženci so obžalovali, da se v 
tega srečan ja niso udeležili tudi 
ostali, posebno predelovalci, 
vk ljučen i v SOZD Slov. Železarn. 
H k ra ti so izražali zadovoljstvo 
nad organizacijo srečan ja  ter se 
dogovorili, da se taka srečanja 
nadaljujejo in na njih naj se še 
bolj izmenjujejo izkušnje na pod
ročju  reševanja problem ov požar
nega varstva. K oordinacijsko te 
lo naj p rip rav i p rogram  te r  do
loči čas in k ra j naslednjega sre
čanja.

Udeleženci srečan ja so si z 
zanim anjem  ogledali naše plinsko 
energetske naprave, potem  pa 
prisostvovali občnem u zboru.

Na občnem  zboru sta opisala 
35. le tno  razvojno pot in delo
v an je  gasilskega d ruštva  v  Že
lezarn i Š tore predsednik  d ruštva  
dipl. ing. P levnik  Slavko in  po
ve ljn ik  d ruštva , tov. K rum pak 
Stefan, m edtem  ko je  častili

p redsednik  društva, tov. Mežek 
F ranc, obujal spomine na težke 
začetke v delovanju  d ruštva in 
tud i na uspehe.

P red  o bčn im , zborom je  bil 
k ra jš i koncert p ihalnega orkes
tra  Železarne Štore in  recital 
učencev osnovne šole Štore.

Društvo je podelilo najzasluž
nejšim dolgoletnim članom pla
kete in pismena priznanja, orga
nizacijam in posameznikom izven 
društva pa pismene zahvale za 
pomoč in sodelovanje pri delu 
društva.

Podpredsednik  občinske gasilske 
zveze, tov. Dimeč Franc, je izro
čil tov. Antonu Mackovšku, inž. 
Slavku Plevniku in Jakobu Re

zarju občinska priznanja I. stop
nje, tov. Viliju Hriberniku, Hed
viki Nušev, Agici Meze, Juriju 
Zerdomerju in Rihardu Koku 
občinska priznanja II. stopnje. 
Podelil je še osem značk za 30- 
letno članstvo, šest značk za 20- 
letno in tri značke za 10-letno 
članstvo.
Iz g rad iva na občinskem  zboru se 
da razbra ti, da je  bilo v le tu  1980 
v Zel. Š tore 148 začetnih požarov, 
ki so (razen š tirih  prim erov) bili 
brez posledic. Bile so še š tiri eks
plozije v livarnah, jek larn i in 
na elektroplavžu.

Največ vžigov je nastalo, kot 
že omenjeno, zaradi nereda v 
okolici metalurških peči, pom anj
kljivega vzdrževanja m azalnih 
sistem ov, p ri čem er steče p re 
cejšn ja količina tekočih m aziv; 
sledi neprevidnost p ri varen  ju, 
rezanju , b ru šen ju  itd. N ajveč po
žarov je  nastalo  v v a lja rn i II, 
je k la rn i in obeh livarnah. N a j
več in tervencij, to  je  548, pa je  
bilo zarad i črpan ja  vode, ki je  v 
lanskem  le tu  izredno ogrožala po
sam ezne obrate. P ri tem  gre de
loma za obilno deževje; številni 
pa so prim eri, ko vodstva posa
m eznih obratov ne nam estijo  
stab ilne vodne črpalke na tis ta  
m esta, kam or voda stalno doteka. 
Vse preveč se zanašajo  na gasil
ce, k i so zaradi tak ih  intervencij 
večk ra t p rim ešan i opustiti p la 
n irane p reventivne obhode in 
preglede gasilnih aparatov  te r  
avtom atsk ih  nap rav  za gašenje. 
Med n ad a ljn je  in tervencije  spa
dajo:

— kon tro la p linskih  instalacij,
— sprem stvo p ri delu na p lin 

skih napravah,
—  sprem stvo p ri varen ju  itd.
.— skupaj 476.
Brez dvoma je sodelovanje ga

silske organizacije s TOZD pri
spevalo k temu, da je bilo zasto
jev v proizvodnji in povzročene 
škode čimmanj. Opisano stan je 
bi m oralo b iti v  opozorilo vsem 
odgovornim  dejavnikom  v TOZD, 

' saj, je  treba na področju p reven
tivne dejavnosti s to riti mnogo 
več, k a jti p ri dosedanjih  p rim erih  
je  šlo velikokrat za srečno n a
ključje, da n i prišlo  do večjih 
katastrof. ^

K ljub tem u, da so vsi, poklicni 
in  prostovoljni gasilci, kakor tu 
di delavci sami, ak tivno  sodelo
vali p ri odstran jevan ju  posledic 
ob začetnih požarnih  in  drugih  
akcijah, pa se je  našlo še dovolj 
časa za ostale dejavnosti. Znano 
je, da je  bilo leto 1980 leto te k 
m ovanj, na k a te rih  smo dosegli 
zavidljive uspehe. Naše članstvo 
se je  udeležilo nasledn jih  tekm o
vanj :

1. Občinsko tekm ovanje:
Članice — 1. mesto, p ionirke —

1. mesto, m ladinke — 1. m esto’ 
p ion irji A — 3. m esto m ladinci 
— 2. mesto, člani do 30 le t — 2. 
mesto, člani nad 30 le t — 3. m e- 

.sto, gasilska enota CZ — 5. mesto.
2. Republiško tekm ovanje:
Članice — 1. mesto, p ion irji

A — 1. mesto, m ladinke — 6. 
mesto.

3. Tekm ovanje za pokal PO 
HORSKEGA BATALJONA, so se 
udeležili po ena desetina članov 
in članic.

4. N ajvečji uspeh v le tu  1980 in 
lahko rečemo, da v 35-letnem  de
lovanju  našega d ruštva, pa so do
segli pionirji na Zveznem  tekm o
v an ju  na T jentištu , k je r  so posta
li zvezni prvaki.

Poleg teh  tekm ovanj je  naše 
članstvo sodelovalo p ri razn ih  
p rired itvah , kot je  ob 100-letnici 
gasilskega d ruštva  Rogaška S la
tina , Š m arje p ri Je lšah  in v  V oj
niku, na vaji ob DNEVU G A SIL
CA v Celju, v nočni vaji ob TE
DNU POŽARNE VARNOSTI v 
Celju, m ladina pri izvedbi k u ltu r
nega program a za DAN BORCA 
na Svetini, izvedeno je  bilo ta 
bo rjen je  v M ozirju, sodelovanje 
p ion irjev  n a  srečan ju  v K rapini 
itd.

Z našo ak tivnostjo  bomo m o
ra li nadaljevati tu d i v  bodoče, in 
sicer na področju izobraževanja 
članstva, p ri nabavi sodobne te h 
nične opreme, posvetiti bo treba  
skrb  preventivn i dejavnosti v  de
lovni organizaciji in  k ra jevn i 
skupnosti, izdelati operativne n a 
črte  in druge ak te  iz tega podro
čja itd. Tu so že obveznosti v ok
v iru  splošnega ljudskega odpora 
in družbene sam ozaščite, kam or 
spada predvsem  zvezna v a ja  v 
Celju te r  sodelovanje z ostalim i 
gasilskim i organizacijam i.

Slavnostni občni zbor je kon
čan, ostale pa so naloge in ob
veznosti iz programa gasilskih 
organizacij in društva samega, 
katere bo potrebno reševati v bo
doče, kajti le tako bodo štorski 
gasilci obdržali ugled, ki ga uži
vajo ne le v Štorah, temveč tudi 
v Jugoslaviji!

Visoko
priznanje

Radio Beograd te r  listi 
P rak tična  žena, P rosvetni 
pregled in  G alaksija vodijo 
pod pokroviteljstvom  k u l- 
tu rno-p rosvetne skupnosti 
S rbije vsako leto akcijo z 
naslovom  »najljubši uči
telj«. Ta akcija zajem a vse 
šole v državi, simbolično 
priznan je pa podeljujejo v 
p rv ih  jan u arsk ih  dneh. Nas 
Š to rjane je  p rije tno  p rese
netila  vest, da je  bila letos 
izbrana za »najljubšo uči
teljico«, m ed drugim i tudi 
pomočnica ravna te lja  O- 
snovne šole Štore, tovari
šica Veronika Kurnik. Ni 
pa nas vest začudila, saj, 
če si k a teri učitelj zasluži 
ta  častni naziv, si ga re s 
nično ona.

Pedagog, ki nim a težav z 
disciplino učencev, ki pravi, 
da je  vsak otrok dober in  
ki u s tv a rja  vzdušje zaupa
n ja  z otrokom -učencem , je  
vsekakor dober pedagog. 
Vemo, da im ajo tud i učenci 
štorske osnovne šole svojo 
tovarišico K urnikovo zelo 
radi. K aj bi je  tud i ne im e
li, saj je  ona povsod, k je r  
interesno delujejo  mladi.

A ktivna je  v občinskem 
organu, organih -krajevne 
skupnosti, društv ih , in  vse 
to celih dvaindvajset let.

Na srečan ju  ob slovesno
sti v čast pionir j ev-gasilcev 
m i je  tovarišica K urnikova 
v pogovoru dejala, da po
zna vse učence od 1. do 8. 
razreda po imenu, pa ji  te 
ga nisem  verjel. Potem  so 
m i drugi potrdili, da je  res, 
k a r  p rav i p riljub ljena u -  
čiteljica m atem atike in  f i
zike. To je  vendar čudovi
to. ? ra v  ta  zadnja beseda, 
beseda ČUDOVITO, n a j
bolj pravično označuje vse 
delo pa tud i okolje, ki ga 
s svojim nastopom bogati 
in plemeniti učiteljica Ve
ronika Kurnikova.

Z ahvalju jem o se ji  in  j i  
iz srca čestitam o!

Jok

Delovno predsedstvo



Zdravstveno varstvo in humanizacija dela
V mesecu decembru preteklega leta je na pobudo republiškega 

sveta Zveze sindikatov Slovenije za zdravstveno varstvo in socialno 
politiko potekal v Domu železarjev na Teharjah razgovor na temo: 
»Zdravstveno varstvo in humanizacija dela«.

Pri tem razgovoru so poleg predstavnikov naše delovne organi
zacije sodelovali še predstavniki SIS občine Celje, občinskega sindi
kata, krajevne skupnosti in kot že omenjeno, predstavniki republi
škega organa. Namen razgovora je bil prikaz stanja in dosežkov 
na tem področju v naši DO.

Iz tega razgovora povzemamo nekatere referate, ki so jih imeli 
naši delavci. Ugotovitve so zanimive.

1.- ZDRAVSTVENO VARSTVO tako ali drugače ipovezal vse faik- 
DELAVCEV torje, ki odgovarjajo 'za  zdrav-

Rezultati prizadevanj železar- 
jev  v Štorah, da bi imeli dobro 
zdravstveno službo, so se  po ja
vili v trenutku, ko ismo ugotovili, 
da je  za to  potrebno samouprav
no sporazumevanje, skupni na
pori za dosego jasno definiranih 
ciljev, v trenutku, ko je splošna 
družbena klim a dozorela v tej 
sm eri in ko so različni faktorji 
v DO, v zdravstvu in SIS doume
li, da lahko zdravstvena služba 
pomembno vpliva ¡na produktiv
nost ¡delovnih organizacij gospo
darske proizvodnje. Od tega tre
nutka dalje od začrtane poti ni 
bilo več odstopanj: zgradili smo 
zdravstveno postajo, jo v dokajš
nji meri opremili, rešili večji del 
kadrovskih problemov, zdrav
stvo se je samoupravno organi
ziralo v TO, medsebojne obvez
nosti pa smo definirali v samo
upravnem sporazumu.

S prehojeno p o tjo  in sedanjim  
-stanjem smo isicer lahko zado
voljni, sa j smo v kratkem  času 
mnogo storili, vendar so naše 
oči že uprte  v prihodnost. Do 
vidnih rezultatov bo v kratkem  
času težko priti; saj bo narava 
dela usm erjana dolgoročno, pa 
tudi številni problem i stoje pred 
nami.

Kcd prvi problem navajam te
žave znotraj klasičnega, dokaj 
okorelega zdravstva, ki kljub 
jasnim družbenim tendencam še
ne m ore dojeti pom ena aktivne
ga zdravstvenega varstva delav
cev in vodilne funkcije medicine 
dela v tej dejavnosti, na potek 
dogodkov in razvoja te službe 
pa lahko pomembno vpliva. Do
ločen zavorni m om ent predstav
lja  tudi dejstvo, da se aktivno 
zdravstveno varstvo določenih 
skupin bistveno h itre je  razvija 
kot ostalih, p ri tem  p a  tre tjin a  
slovenskih delavcev nim a orga
niziranega nikakršnega aktivne
ga zdravstvenega varstva.

Drugi problem  je  v tem, da 
naša industrija še ni dojela po
membnosti izdelovanja aparatur 
za merjenje ekoloških in psiho- 
fizioloških parametrov na delov
nem mestu. Brez analize in 
zdravstvene ocene delovnih m est 
tud i ni hum anizacije dela v. o r
ganiziranem smislu. Uvoza ni oz. 
je  nam enjen zdravljenju bolezni 
posam eznika in aparaturam , ki 
po trju je jo  že postavljeno diagno
zo. Dejstvo, da nam  še mnogo 
stvari m anjka, tako  naših kot iz 
uvoza, kljub razpoložljivim di
narskim  sredstvom, bi bilo treba 
širše osvetliti.

Problemov, ki bi nam ob ne
usklajeni akciji in premajhni za
vzetosti lahko delali težave, je 
še več, vendar zremo v prihod
nost optimistično. Aktivno se 
vključujem o v projekt SOZD 
Slovenskih železarn, ki bi naj

stveno varstvo delavcev v žele
zarstvu. Poleg tega tečejo po
godbeni odnosi za izdelavo posa
meznih negativnih .kazalcev 
zdravja, v perm anentni obliki za 
analizo odsotnosti z dela zaradi 
bolezni, ¡poškodb in nege. Pri u- 
re jan ju  naših m edsebojnih ob
veznosti bo nujno km alu vnesti 
našo aktivnost v prihoidnje na 
področju iskanja ergonomskih 
rešitev na  delovnih m estih, so
delovanje pri p ro jek tiran ju  no
vih hal, obratov in na  drugih 
toriščih široke palete, ki jo  ¡skri
va v sebi izraz »humanizacija 
dela«.

Posredujem še nekaj podatkov 
o delu naše ZP v letošnjem  letu:

V okviru zdravstvenega var
stva odraslih je  Zdravstvena po
s ta ja  Štore v prvih enajstih  me
secih opravila skupaj 23.190 ku
rativnih pregledov, od tega je  
bilo 7.603 prvih in 15.587 ponov
nih pregledov. V tem  številu ni
so všteti pregledi predšolskih in 
šolskih otrok.

Bolniški stalež zaradi bolezni 
poškodb in nege je bil v 1979. 
letu 6,0 °/o, v prvih devetih mese
cih 19801 leta pa 5,5 °/o. Podrob
nejša analiza staleža je  bila o- 
pravljena v letu 1978, enako ana
lizo predvidevamo tudi za leto 
1980, vključno s prim erjavo za 
leto 1.978. Z delovno organizacijo 
Železarne Štore je dogovorjeno, 
da bodo takšne vsakoletne anali
ze naše stalno delo v sodelova
nju z njihovim AOP oddelkom.

2. SOCIALNA PROBLEMATIKA
Še več pozornosti bo potrebno 

posvečati preventivi. K urativa je 
že z zakoni zagotovljena in ure
jena. Poleg rednih obveznih si
stem atskih pregledov, k je r so z 
zakonom določena delovna me
sta in časovno določeni pregledi, 
p ri inas že ves čas opravljam o 
sistem atske preglede, k a r  bo ver
je tno  razvidno iz poročila o var
stvu p ri delu.

Poleg sistem atskih pregledov 
pa organiziramo še razne p re 
ventivne preglede, ki jih  siste
m atski pregledi ne zajem ajo (gi
nekološki, urološki, kardiološki 
ipd.). Naša želja je, da se pravo
časno odkrijejo začetki bolezni, 
ker se zavedamo, da je  zdravlje
n je  lažje in hitrejše.

Poleg pregledov pošiljam o do
ločeno število ¡delavcev v zdravi
lišča, s katerim i sklenemo po
godbo. Na zdravljenje so poslani 
tisti, ki jih  določi zdravnik naše 
zdravstvene postaje na osnovi 
izvidov oziroma zdravstvene do
kumentacije. Letos je to ugod
nost koristilo 112 delavcev.

Približno 50—70 smo jih posla
li prejšnji dve leti na preventiv- 
no-zdravstveno letovanje v Po
reč, letošnje leto pa na Rab.

Skupina je bila sestavljena iz 
dolgoletnih članov naše delovne 
organizacije, ki so že zdravstve
no prizadeti ali izčrpani.

Najmanj lahko naredimo na 
področju alkoholizma, čeprav 
imamo od te zasvojenosti ogro
ženih in že močno obolelih pre 
cejšnje število delavcev. Kon
kretnega števila ne moremo na
vajati, ker zdravniki izredna 
malokdaj ¡napišejo kot glavno 
diagnozo »alkoholizem«, čeprav 
navajajo, d a  je  prav  alkoholizem 
povzročitelj raznih (težjih) obo
lenj. Alkoholizem je pri nas po
gosto tudi povzročitelj delne ali 
stalne invalidnosti.

V železarni je  še vedno visoko 
število invalidnih oseb, čeprav 
lahko rečemo, da je polovica 
TOZD novih in so, ožiroma naj 
bi bili, boljši ¡delovni pogoji.

Povprečna starost invalidov se 
giblje med 38. in 45. leti. Trenut
no je zaposlenih 271, od tega 217 
— III. kategorije, 27 — II. kate
gorije in 27 z oceno telesne okva
re. Od tega števila je 27 invali
dov zaradi nesreč na delu, osta
lim je  bila ocenjena invalidnost 
zaradi obolelosti (najpogosteje 
je  obolelost okostja in krvnega 
obtoka), nezgod doma in v pro
metu.

~  ~~~ KDO JE ODGOVOREN
ZA VARNOST?

Tl,Ml,VSI!

Največ invalidov im ajo v livar
ni II  ¡(21), čeprav je zaposlenih 
še več (25) v TOZD transport, 
kam or ¡so bili prem eščeni iz d ru 
gih TOZD in se rehabilitirali za 
transportne odprem nike in teh- 
talce. Reševanje invalidnih oseb 
se težko izvaja, ne samo zaradi 
težkih delovnih pogojev, temveč 
tudi, ker v redkih prim erih lah
ko .izvajamo prem estitve iž 
TOZD v TOZD, k er ima vsaka 
precej svojih.I

Nekaj primerov je takih, ko 
pacienti želijo izsiliti invalidsko 
upokojitev, zato odklanjajo vsa
ko delo in jih je enostavno ne
mogoče reševati.

Opazimo lahko, da se ni bi
stveno dvignila številka zaposle
nih invalidov, to  p a  predvsem 
zato, ker je  bilo letos upokoje
nih 19 invalidov II. in III. kate
gorije.

Na invalidskih kom isijah red
no sodelujemo. V kolikor se da, 
izpolnjujem o njihove zahteve, 
kom isija p a  skuša razumeti naše 
težave, zato lahko ocenjujemo

sodelovanje s komisijo kot pozi
tivno.

V letošnjem letu je že 67 upo
kojenih, od tega 38 redno in 29 
invalidsko. Pri rednih upokojit
vah bistveno hitreje izpolnijo 
pogoje delavci, ki opravljajo de
la, na katerih  se zavarovalna 
doba šteje s povečanjem (bene
ficirana). Je 965 takih delavcev, 
ki opravljajo dela in naloge, ki 
so beneficirana, ali 92 delovnih 
mest.

Kljub sprejetju  STATUTAR
NEGA SKLEPA, ki ga je spre
jela Zdravstvena skupnost Celje, 
izvleček vsebine smo objavili v 
našem »Informatorju« v sloven
ščini in srbohrvaščini, s tem  smo 
seznanili vsakega delavca o p ra
vicah in  dolžnostih; vsi zaposle
ni v naši delovni organizaciji so 
sprejeli Pravilnik o bolniškem 
redu in  kontroli delavcev v bol
niškem staležu, seznanjeni so s 
samoupravnim sporazumom v 
zvezi z bolniško med republika
mi in AP — kljub vsemu tem u 
še vedno prihaja do nesporazu
mov, izsiljevanja bolniškega sta
leža za nazaj, p ri tem gre običaj
no za vedno ene in iste delavce. 
Kontrolorja bolnikov pošiljajo 
naši zdravniki, pogosto pa izra
žajo to zahtevo iz TOZD, kjer 
najbolj poznajo človeka. Naši 
delavci so ugotovili, kateri, dan 
jih  obiskuje ¡kontrolor in  ni več 
takega učinka. Dogovoriti se bo
mo morali za »izredne« kontrole.

Prek leta je  bilo 22 žensk v 
porodniškem  staležu in  v zvezi 
s tem ni posebnih problemov, 
ker skušamo ustreči željam m a
ter.

Prehrana je  p ri nas zadovolji
vo rešena, saj imamo urejene 
štiri jedilnice (tri v ¡Štorah II  in 
eno v Štorah I) te r  svojo kuhi
njo. Na jedilniku so dnevno tri 
različne vrste jedil. Kljub tem u 
bo potrebno razm išljati o dietni 
prehrani, ker izbira vedno ne 
ustreza predvsem tistim , ki ima
jo  predpisano dieto za dalj časa.

Iz podatkov o osebnih dohod
kih v mesecu oktobru 1980 lah
ko ugotovimo, da je  imelo v naši 
DO:

— pod 4.430 din 7 delavcev
— pod 5.000 din 18 delavcev
— pod 6.000 din 110 delavcev
V- teh številkah so zajeti tudi

tisti, ki so bolni in na porodni
škem dopustu.

Če p a  te  odštejemo, ugotovi
mo naslednje:
45 čistilk je  prejelo 5.104,00 din
4 kurirke 5.193,00 din
4 pomoč, v kuhinji 5.398,85 din
5 v TT 5.454,50 din
1 v transportu  5.002,10 din
Med ¡navedeno skupino je ne

kaj sam ohranilk.
V krajevni skupnosti Štore 

im am o vrtec, ki ga obiskuje 126 
otrok, ter jasli — s 15 dojenčki. 
Pretežno so iz Štor in njene bliž
nje okolice, nekaj pa jih tudi 
vozijo iz Celja, Šentjurja, Gro- 
belnega itd.

Trenutno je  prem alo mest, 
predvsem v jaslih, k ar je verjet
no vzrok v  tem , da je  bila pred 
kratkim  vseljiva stolpnica, ka
m or so se vselile predvsem m la
de družine.

V srednjeročnem  planu je  do
graditev jasli izpadla, čeprav se 
trenutno .izraža velika potreba 
vsaj po enem oddelku jasli.



O BRAVNAVANE INOVACIJE
Kom isija za gospodarjenje 

TOZD Valjarna II je pri obrav
navi inovacij sprejela naslednje 
sklepe:

1. Za predlog tov. Petra K ra
m erja iz TOZD vzdrževanje,, št. 
364 — »Dopolnitev naprave , za 
izm etavanje gredic p ri brusilnih

. strojih«, se odobri izplačilo dru
gega posebnega nadomestila. Iz
računano je  bilo na osnovi p r i
hranka 54.544,34 din in faktorja 
ustvaritvene sposobnosti 2 a.

2. Predlog tov. Zvoneta Ur- 
banoka iz TOZD valjarna II, št. 
577 — »Podaljšanje proge iz ha
le BC v CD«, se sprejme. Avtor
ju  pripada pavšalno nadom esti
lo.

3. Predlog tov. Ferda H alerja 
iz TOZD valjarna II  in  Ivana 
Čretnika iz DS PP, št. 566 — 
»Hladno kalibriranje profilov v 
valjarni II«, se sprejm e. Avtor
jem a pripadajo ¡tri posebna na
dom estila in faktor ustvaritve
ne sposobnosti 1 a. Prvo je  bilo 
obračunano na osnovi prihranka 
1,154.975,39 din.

4. Za predlog tov. Antona No
vačana iz TOZD vzdrževanje, št. 
85 — »Izpopolnitev krm ilnih in 
kopirnih stikal«, se odobri izpla
čilo tretjega posebnega nadom e
stila. Izračunano je bilo n a  o- 
šnovi prihranka 282.418,47 din in 
fak torja  ustvaritvene sposobno
sti 1 b.

5. Za predlog tov. M irka Gaj
ška iz TOZD ¡valjarna II; št. 368
— »Sprememba izdelave šob 
grelcev na koračnih pečeh v va
ljarn i II«, se odobri izplačilo 
drugega posebnega nadomestila. 
Izračunano je bilo na osnovi pri
hranka 115.982,52 din in faktorja 
ustvaritvene sposobnosti 2 a.
v 6. Za predlog tov. M irka Gaj
ška iz TOZD valjarna II, št. 369
— »Odstranitev stebričkov med 
gorilci koračne peči v valjarni 
II«, se odobri izplačilo drugega 
posebnega nadomestila. Izraču
nano je ¡bilo na osnovi p rihran
ka 463.930,08 din  in fak torja  u- 
stvaritvene sposobnosti 1 a.

T. Za predlog tov. Ferda Ha
lerja  iz TOZD valjarna II in Ed
varda Hitija, št. 321 — »Hidrav
lične podpore zgornjih valjev na 
progi 0  550 mm«, se odobri iz
plačilo drugega posebnega nado
mestila. Izračunano je  bilo na 
osnovi prihranka 242.835,38 din 
in fak torja  ustvaritvene sposob
nosti 3 b.

8. Predlog tov. Antona Šumeja 
iz TOZD vzdrže vanje, v št. 580 — 
»Predelava odmičnega mehaniz
ma«, se sprejme. Avtorju pripa
dajo  tr i  posebna nadom estila s 
faktorjem  ustvaritvene sposob
nosti 3 b. Prvo je  bilo obračuna-

- no na- osnovi prihranka 101.045,82 
din.

9. Predlog tov. Ferda H alerja 
in Ivana Drofenika iz TOZD va
ljarna II, št. 568 — »Razrez o- 
'kroglih profilov na 400-tonskih 
Škarjah«, se sprejm e. Avtorjema 
pripadajo  tri posehna nadom e
stila s faktorjem  ustvaritvene 
sposobnosti 1 a. Prvo je  bilo ob
računano na osnovi prihranka 
1,194.363,10 din.

10. Za predlog tov. Ivana Hra-
.¡stnika in Draga Pertinača iz
TOZD vzdrževanje, št. 365 .— 
»Snemalna naprava SHP«, se 
odobri izplačilo drugega poseb

nega nadomestila. Obračunano 
je bilo ¡na osnovi prihranka 
37.639,84 din in faktorja ustva
ritvene sposobnosti 3 b.

11. Predlog tov. Ferda H alerja 
iz TOZD valjarna II in Franca 
Selčana iz TOZD KK, št. 565 — 
»Priprava valjanih profilov v 
konti žarilni peči z zaščitno 
atmosfero«, se sprejme. Izračun 
prihranka ¡bo opravljen po enem 
letu uporabe predloga.

12. Predlog tov. Bogdana Gaj
ška iz TOZD vzdrževanje, št. 525 
— »Sprememba kablske vleke 
na CM«, se sprejme. Avtorju pri
padajo tri posebna nadomestila 
s faktorjem  ustvaritvene spo
sobnosti 3 a. Izračun bo oprav
ljen po enem letu uporabe pred
loga.

Komisija za gospodarjenje 
TOZD MO je pri obravnavi ino
vacij sprejela naslednje sklepe:

1. Predlog ¡tov. Bogomirja Sla
parja  in Bojana H erm ana iz 
TOZD energetika, št. 544 — »Pri
trditev kablov na stružnicah 
Waldrich«, se sprejm e. Avtorje
m a pripada pavšalno ¡nadome
stilo.

2. Za predlog tov. Jožeta Ha- 
bota iz TOZD MO, št. 208 — 
»Sprememba gretja valjev pred 
nasajanjem  labirintnih obročev«, 
se odobri izplačilo tretjega po
sebnega nadomestila. Izračuna
no je bilo na osnovi prihranka
28.194,01 din in fak to rja  ustva
ritvene sposobnosti 2 b.

3. Za predlog tov. Ivana Jude
ža iz TOZD livarna II, št. 371 — 
»Ločevanje brusa od tem eljne 
plošče«, se odobri izplačilo dru
gega posebnega nadomestila. Iz
računano je bilo na osnovi pri
hranka 22.780,25 din in  faktorja 
ustvaritvene ¡sposobnosti 2 b.

4. Za predlog tov. Alojza Šram 
la iz TOZD MO, št. 157 — »Spre
m emba načina uprav ljan ja  žer
java«, se odobri izplačilo druge
ga posebnega ¡nadomestila. Izra
čunano je bilo ¡na osnovi pri
hranka 304.445,67 din  in fak torja 
ustvaritvene sposobnosti 2 b.

5. Za predlog tov. M irka Ko
la rja  iz TOZD MO, .št. 495 — 
»Dvojna zvezda za struženje«, se 
odobri izplačilo prvega posebne
ga nadomestila. Izračunano je bi
lo na osnovi ¡prihranka 56.086,25

din in faktorja ustvaritvene spo
sobnosti 2b .

6. Za predlog tov. Mirka Ko
larja, Franca Freceta, Jožeta 
Ocvirka iz TOZD MO, št. 496 —

„»Vrtanje pest ¡kolesa TT«, se 
odobri izplačilo prvega ¡posebne
ga nadomestila. Izračunano je 
bilo na osnovi p rihranka 48.700 
din in fak torja  ustvaritvene spo
sobnosti 1 b.

7. Za predlog tov. Franca Fre
ceta ¡iz TOZD MO in Ivana Do- 
m anjka iz DS PP, št. 497 — »Vr
tanje križev na večvretenskem 
vrtalnem  stroju«, se odobri iz
plačilo prvega posebnega nado
mestila. Izračunano je bilo na  
osnovi prihranka 47.191,90 din in 
fak torja ustvaritvene sposobno
sti 1 a.

8. Predlog tov. M arjana Mac- 
koška, Vlada M lakarja, Mihaela 
Kristana, R ajka Gorška ¡in Ivana 
Domanjka iz DS PP ter Jožeta 
Ocvirka in Leopolda Povaleja iz 
TOZD MO, št. 536 — »Kasetno 
orodje za CNC stružnico THG 
125«, se sprejm e. Avtorjem pri
pada pavšalno ¡nadomestilo.

Služba za inovacije

STRELCI SO  ZBOROVALI
Strelci SD KOVINAR Štorp so 

se nedavno zbrali na svojem  red 
nem  občnem zboru v svojih d ru 
štvenih  prostorih . Od 56 članov 
se je  občnega zbora udeležilo nad 
30 članov, ki so pregledali in o- 
cenili svoje delo. Po začetnem  
pozdravu so izvolili delovno 
predsedstvo in začeli z delom.

P redsedn ik  in orožar sta po
dala izčrpno poročilo, iz k a te re 
ga je  bilo razvidno, da je  bila 
dejavnost v p reteklem  m an d at
nem  obdobju precej razgibana. 
Č lanska in  m ladinska ekipa je  

■ sodelovala na vseh tekm ovannjih , 
ki jih  predpisu je SZS. Z zračnim  
orožjem  so člani v občinski ligi 
dosegli drugo mesto, m ladinci pa 
prvo. Posam ezniki, kot so Ivan 
Kočevar, Vili Dečman, Friderik 
Rezar, uveljavljajo svoje strelske 
sposobnosti tudi v republiškem 
merilu z vidnimi rezultati. Enake 
rezu lta te  dosegajo tud i mladi 
strelci: Branko Malec, Bojan Pe
tek in Jože Česnik. K ot ekipa so 
absolutno občinski prvaki, m ed 
prvim i v republiki, na državnih  
p rvenstv ih  pa kot posam ezniki 
posegajo po v idn ih  m estih. Po
dobne rezu lta te  dosegajo tud i z 
ostalim  orožjem. Tako se trad ic i
ja  dobrih  strelcev v Š torah  n a 
dalju je . V razpravi, ki je sledila, 
je bilo ugotovljeno, da se pogre
ša zadovoljiva povezanost in za
interesiranost med OŠ, ŠKIMC 
in strelsko družino. . Družini je 
nujno  po treben  podm ladek, saj 
vemo, da je  za dobrega strelca 
potrebno mnogo vadbe in  časa 
tud i po več let. K onkurenca in 
norm e za nadaljn jo  uv rstitev  na 
republiška p rvenstva so precej 
visoka. Podm ladek je  nu jno  po
treben, da bo nekoč še naprej 
dostojno zastopal naš delovni ko
lektiv . S icer se ak tivnost družine 
vlclaplja z rekreacijo  v sp re t
nosti rokovan ja s strelskim  orož
jem. To se nanaša  predvsem  na 
zračno in  MK puško. Takih in  
podobnih tekm ovanj se je  v p re 

teklem  letu udeležilo preko 500 
članov naše delovne organizacije. 
Tudi na občinskih sindikalnih  
tekm ovanjih  Slovenskih železarn, 
naši strelci (ekipa in posamezni
ki) segajo po najvišjih mestih, 
saj so članice Lidija Kavka, 
Anica Ambrož, Katja Ivačič, 
Marjetka Kumperger že vrsto

Del priznanj v vitrini strelcev 
(arhiv)

let nepremagljive. Med zaključne 
sklepe občnega zbora spada med 
najvažnejše tud i ta, da je  treba 
k rep iti ak tivnost in  sodelovanje 
v  KS in DO Železarne za čim 
bolj še sodelovanje in uspehe pri 
u sposabljan ju  k ra jan o v  p ri DS 
in SLO. Ugoditi se m ora vsem  
TOZD pri n jihovi zahtevi po 
usposabljan ju  na strelsk ih  ob jek 
tih  v  Štorah. U sk lad iti, je  treba  
n jihove želje in . nud iti vso u s
trezno strokovno pomoč v u strez
nem  kadru  in orožju.

Ob zaključku se člani občnega 
zbora iskreno zahvalju je jo  kon 
ferenci OOS Železarne za vsako
letno denarno pomoč v obliki do
tacije, brez ka tere  si družina ne 
bi mogla nabav lja ti prepotrebnih  
športn ih  rekvizitov, predvsem  
orožja. Porok za nadaljnje us
pešno delo so novoizvoljeni člani 
organov družine: Vinko Bule, 
Pavel Štefančič in drugi.

Še važno opozorilo vsem kraja
nom in članom delovne organiza
cije, OŠ in ŠKIMC

Zračno strelišče v Štorah je 
odprto in dostopno vsakomur, 
brez vsakršnih obveznosti, vsak 
TOREK v tednu od 15. do 18. 
ure. Na razpolago so zračne puš
ke vseh vrst in vaditelji. V 
tem času se lahko posamezni 
TOZD prijavljajo za medseboj
na srečanja.

Vsem strelski pozdrav »MUŠ«!
Boris Malec

Na vseh večjih železniških po
stajah od Jesenic do Zidanega mo
sta so se 25. januarja, 1941 zbrali 
dem onstranti in nasprotovali u sta
navljanju koncentracijskih tabo
rišč. Prav takrat je  namreč peljal 
v lak  okoli 300 slovenskih delav
cev, kmetov ¡in izobražencev v  no
vo koncentracijsko taborišče, ki ga 
je  vlada Cvetkoviča in Mačka pri
pravila za antifašiste in komuniste 
v Ivanjici v Medjimurju.

Veliki italijanski skladatelj Giu
seppe Verdi, čigar ustvarjanje ' ob
sega celotno obdobje v glasbeni 
zgodovini in se končuje pri operah 
Othello ¡in Falstaff, v katerih je 
skladatelj v visoki starosti še en
krat pokazal vso veličino svoje 
neugnane domiselnosti, izvirnosti 
in smisla ža nove oblikovne in 
vsebinske redkosti, je  umrl 26. ja 
nuarja  1901 .v visoki starosti 88 
let.



Sp o r t

Tek na smučeh
NA TRNOVSKEM MARATONU 
PREKO 3.500 tekačev

Na m alem  m aratonu  je  zmagal 
L apajne (15 km), naš Drago Bo
bnič na odličnem 54. mestu.

Č rni v rh  nad Idrijo, 28. dec. 
1980: Na belih po ljanah  pred  ho
telom  Bor na Črnem  v rh u  nad 
Id rijo  je  potekal 6. trnovski m a
raton, ki bi m oral b iti lan i fe 
b ru arja , a je  bil zaradi neugodnih 
snežnih razm er preložen na de
cember. Udeležilo se ga je  re 
kordno število tekm ovalcev, kar 
znova dokazuje, da posta ja  sm u
čarsk i tek  p ri nas eden najbolj 
m nožičnih zim skih športov. O r-

Letošnjega šestega sm učarske
ga tekm ovanja se je  udeležilo 
preko 2800 tekmovalcev, k a r do
kazuje veliko zanim anje za to 
prireditev . Značilnost tega te k 
m ovanja je, da je  vsa vas že ne
kaj tednov pred prireditv ijo  n e
u trudno  sodelovala p ri p rip ravah  
prog in  pri ostalem deluj da bi 
se tekm ovalci čim bolje počutili 
in  odnesli najboljše vtise iz te  
prireditve.

Proga je  potekala mimo spo
m inskih obeležij iz časov NOB v 
znam enju  obujanja spominov na

prehojeno pot in borb Kokrškega 
odreda.

V kategoriji m alega m aratona 
na (15 km) je  nastopilo 1000 tek 
movalcev, med njim i tudi štirje 
naši člani kolektiva.

Rezultati: 1. M arjan  Vidmar 
00:43,14, 2. R udi K olander
00:44,08, Mirko Gabor 00:46,22 in 
naši 54. D. Bobnič 01:03,12,82. 
V. M ajoranc 01:10,30, 142. F. K av
ka 01:17,20 in 262. M. Kavka 
01:39,24.

NA VII. KOROŠKEM 
MARATONU PREKO 350 
TEKAČEV

Na 25 km  dolgi progi je  zmagal 
T. Djuričič, naš M ajoranc na od
ličnem 9. mestu.

Smučine VII. koroškega m ara
tona so bile p rip ravljene, lepo 
vrem e pa je  nudilo sproščen uži
tek  vsem tekm ovalcem , ki so se 
podali na smučino. P rired itev  je 
bila posvečena prihodu 14. divizi
je  v te  prelepe k ra je  na K oro
škem in K repitvi obram bne spo

sobnosti te r  obujan ju  spominov 
NOB.

Proga, dolga 25 km, je  vodila 
ob vznožju U ršlje gore, mimo 
naselij Sele — Kotlje, preko P reš- 
nikovega v rha in  naselja  Pod
kraj nazaj v Kotlje. Del 9 km  
dolge proge je  potekal vzporedno 
z m aratonom.

R ezu lta ti: 9 km  — Gros (Ravne) 
25:27,41, 2. Soršak (Mb) 26:32,6,
3. Vidovšič (Ravne) 31:45,40, 
Srečko K ranjc (Štore).

R ezultati: 25 km — T. D juričič 
(Bled) 1:08,41,2. K alan (Gorje) 
1 :08,59, .3 K olander (Lovrenc)
1:09,14 in  naši 9. V. M ajoranc 
1:17,29,49 .B. Vrtovec 1:32,28, 58. 
F. K avka 1:35,36, 82. M. K avka 
1:42,25 itd.

N aslednja in  ena najbolj mno
žičnih prired itev  pri nas je  T r
novski m araton, ki je  bil 8. feb
ru arja  na Črnem  V rhu nad Idrijo  
in se ga je  udeležila 7-članska 
ekipa našega podjetja te r  tako 
prispevala svoj delež k čim h i
trejšem u razm ahu hoje in teka 
na smučeh.

ganizatorji so ponovno dokazali, 
da so bile smučine enega na jlep 
ših m aratonov dobro p rip rav lje 
ne, k a r  se je  odVažalo v zado
voljstvu vseh nastopajočih, ki so 
prispeli na cilj.

Na m aratonu, dolgem 30 km  je 
nastopilo preko 900 tekm ovalcev, 
m ed njim i tud i član naše ekipe 
F ranc Kavka.
R ezultati: 1. T. D juričič 01:28,01,2. 
Cveto Podlogar 01:26,49.3. Maks 
Jelenc 01:29,21 in 491. F ranc 
K avka 02:32,19.
Na m alem  m aratonu  (15 km) je 
nastopilo preko 700 tekm ovalcev, 
med njim i tudi pet članov naše 
ekipe.
R ezultati: 1. M irko L apajne
00:39,57,2. Tine Zupanc 00:40,19,3. 
Bojan M unih 00:40,51 in naši 54. 
Drago Bobnič 00:54,33, 91. F ranc 
Zupanc 00:59,09, 169. Rafko Zu
panc 01:05,18 216. M. K avka
01:08,27 in 293. B ranko Vrtovec 
01:13,48 itd.

PO POTEH POHORSKIH 
PARTIZANOV

O sankarica, 4. ja n u a r 1981 — 
Na 4. množičnem sm učarskem  te 
ku  »Po poteh pohorskih partiza
nov« je  sodelovalo preko 150 
tekm ovalcev. Na odlično p r i
p rav ljen i progi, ki je  vodila od 
O sankarice do Klopnega V rha in 
nazaj, dolgi 18 km, so počastili 
spomin na zadnji boj legendar
nega Pohorskega bataljona.

R ezultati: L Soršak (Mb)
49:54,2. Sm idhojer (lov.) 50:18,4, 
3 .Lihteneger (ŠoŠ.), naši pa so 
prispeli na cilj po sledečem za
poredju: Bobnič D., M ajorec V. 
Zupanc R. in Vrtovec B. Zal nam  
p rired ite lji niso poslali posam ez
n ih  rezultatov, zato smo p rikaza
li uv rstitve  naših po zaporedju 
prihoda na cilj.

TEKAČI — REKREATIVCI 
»PO POTEH KOKRŠKEGA 
ODREDA«

Na m alem  m ara tonu  je zmagal 
V idm ar (15 km), naš Bobnič D ra
go zasedel odlično 52. mesto.

Duplje, 18. ja n u a r 1981 — Du- 
peljsk i sm učarski m araton  »Po 
poteh K okrškega odreda« postaja 
iz leta v leto vedno bolj m no
žično sm učarsko tekm ovanje v 
tekih.

Tretji spominski veleslalom
M lakarjeva drča ali žlajfa, k a 

k o r so jo  domači poimenovali, je 
b ila 18. 1. 1981 po enoletnem  
prem oru zopet prizorišče tistih, 
ki se radi pom erijo v sm učanju 
in  tistih, ki uživajo v spretnosti 
le-teh . Vsi pa so prišli z nam e
nom, da se poklonijo spominu 
pokojnega Jožeta, ki m u je  ta 
zvrst športa pom enila zelo veli
ko. P rav  ta  drča je  bila Jožetov 
vsakdan jik  v zimskem času od 
tak ra t, ko je  dobil prve smuči, pa 
vse do njegove zahrbtne bolezni. 
Da je  bil Jože zelo priljub ljan , 
dokazuje že dejstvo, da se je  
zbralo prek  80 tekm ovalcev vseh 
kategorij te r  veliko število k ra 
janov iz bližnje in daljn je  oko
lice. Organizacijski del tekm ova
n ja  je  opravil športni aktiv  L a

ška vas pod vodstvom predsedni
ka Draga Sivka, tehnični del tek 
m ovanja pa je  prevzel TVD P ar
tizan Štore pod vodstvom  starega 
znanca belih poljan  T ineta Ve
bra. Tekm ovanje so s svojo p ri
sotnostjo počastili družbenopoli
tični delavci Sonja Ocvirk, Ladi 
K aluža in drugi.

Vse prisotne je  v im enu orga
nizatorja pozdravil Jože Kragel, 
tekm ovalcem  zaželel veliko 
športne sreče, gledalcem  pa obilo 
razvedrila in športnega užitka. 
Vsi skupaj smo se z enom inut
nim  molkom poklonili pokojnem u 
Jožetu Holcingerju. Nato so se 
po strm ini spustili najp re j na j- 
m lajši, za njim i m ladinci in n a
to starejši. P rav  v kategoriji s ta 
rejših  je  bilo izredno veliko šte

vilo tekmovalcev, ali drugače re 
čeno, nastopili so vsi najboljši v 
Železarni Store in  n jeni okolici. 
Im ena Lorger, Renčelj, K avka in 
drugi nam  dovolj zgovorno pove
do, da so imeli gledalci kaj v ide
ti. O rganizator se je  tudi letos 
izredno izkazal, ne samo v p ri
prav i terena, saj so ga pet dni 
pred  tekm ovanjem  teptali vsako 
popoldne, pač pa so letos p rip ra 
vili tud i p ravcati piknik na sne
gu, k je r si lahko dobil po zelo 
zm ernih cenah od toplih in 
h ladnih  napitkov do pečenih do
bro t iz dobrega železarskega »tig- 
la«. Posebnost teh  dobrot je  bil 
vsekakor kruh  iz Kresnikove 
krušne peči, k i ga je skoraj vsak 
pospravil dvojno porcijo. Odlič
no- organizacijo ni mogel om aja
ti n iti izredno slab, sipek sneg, 
zaradi česar je  m oral Tine progo 
sk rajšati za nekaj vratič, kajti 
takšen sneg ni prenesel na veliki 
strm in i zaprtih  vratič. Čeprav na 
videz zapleteno, je  vsa korekcija 
proge tra ja la  le k ratek  čas in  
tekm ovanje je  zopet steklo n a 
prej. Vsi, ki rad i gledamo in p r i
sostvujem o podobnim tekm ova
njem, -smo bili priča, kako lahko 
izgleda dokaj zahtevna prired itev  
v rokah zanesenjaških in  m ar
ljiv ih  ljud i na popolnoma am a
tersk i osnovi. Vsem nam  je n a 
redil izreden vtis že pogled na 
tekm ovalno progo od s ta rta  do 
cilja, označeno z zastavicam i in  
vejicami. Na cilju je  bilo elek
tronsko m erjen je  časa. Poleg te 
ga se je  vse skupaj odvijalo ze
lo tekoče.Ljubljenec domače publike, Holcingcr Karli (foto Kragel)

Po pričakovanju  je  prvo m esto zasedel Lorger Edo (foto K ragel

Ko sem po tekm ovanju  priso- 
stoval podelitvi priznanj, sem 
lahko slišal razne želje in  n a
loge, ki. so si jih  zadali m arljiv i 
ak tiv isti v Laški vasi. Na m estu, 
k je r  so prip rav ili priložnostni 
zimski piknik, m orajo spom ladi 
dokončati igrišče, za katerega jim  
je  zemljišče brezplačno odstopil 
Jo že ,Š u h e lj. Na tem  m estu n a 
m eravajo  zgraditi tud i brunarico, 
ki bi bila p rim erna prav  za ta k 
šne prireditve. Vsakoletna želja 
se jim  ob tej priložnosti vedno 
znova po raja  v m islih: kako b i 
dobili prim erno 'vlečnico, za kat* 
obstaja veliko varian t in pom isle- 

(N adaljevanje na 8. strani)



(N adaljevanje s 7. strani) 
kov. M orda bi se' bilo treba  z 
lastnikom  zem ljišča — M lakar
jem  — konkretno pogovoriti in 
uspeh ne bi izostal; še zlasti, če 
bi vse skupaj bilo pod pokro
viteljstvom  TVD Partizana Štore, 
k a jti ne m anjka m arljiv ih  zane
senjakov te  športne zvrsti, ki so 
voljni am atersko delati in pom a
gati v širši k ra jevn i skupnosti.

Za nam i je  tre tji spom inski ve
leslalom, ki nam  bo ostal še dol
go v spom inu po odlični o rgani
zaciji. Videli smo vse najboljše 
železarske sm učarje in  prepričali 
smo se, da je  bilo dolgoletno 
delo z m ladim i za to  zvrst športa 
pravilno. P ri takšn ih  p rired itvah  
se običajno doseže vpč nam enov, 
ki se ne m erijo  samo s časom. 
P ri tem  se nam reč spomnimo na 
tiste, ki so nam  bili nekoč zelo 
dragi. Poleg tega je  dosežen d a 
nes zelo pom em ben cilj, da de
lovnim ljudem , ki se vsakodnev
no ubadajo z različnim i težavam i, 
omogočimo, da se nek je  zberejo^ 
se m ed seboj spoznajo, pokram 
lja jo  in  sprostijo, k a jti le tak  
človek bo lahko na delovnem  m e
stu, doma ali v tovarn i dal d ruž
bi tisto, k a r  le -ta  od n jega zah
teva. Zato še en k ra t vse prizna
n je športnem u ak tivu  Laška vas 
in TVD P artizan  Štore.

Rezultati tekmovanja:
V kategoriji do 9 let je  p ri de

k le tih  zm agala B ernarda S tojan 
iz Prožinske vasi, p ri fan tih  pa 
P e te r Š tor iz Laške vasi.

V kategoriji do 15 let je  p ri de
kletih  osvojila prvo m esto A lja 
Kroflič iz Štor, p ri fan tih  pa J a 
ni G lavač iz Prožinske vasi.

V kategoriji nad 15 let je  p ri 
ženskah osvojila prvo m esto 
M arje ta Šuhelj, p ri m oških .pa je  
po pričakovanju  slavil Edo L or
ger s časom 14,56, drugi je  bil 
M iran Renčelj (14,98), tre t ji A l
bin D robne (15,09), če trti Vinko 
K ranjc (15,11), peti S tane Č ater 
(15,12), šesti Aleš K avka (15,15), 
sedmi K arli Holcihger (15,18) itd.

Pokal v tra jn o  last je  z n a j
boljšim  časom osvojil Edo L or
ger, p rv i tr ije  iz vsake katego
rije  pa so dobili lične m edalje 
in diplome. T ine Sivka

ZAHVALA

Ob težki izgubi dragega moža 
in očeta

FRANCA PETRIČA

iz TOZD KK
se iskreno zahvalju jem o vsem  so
delavcem, p rija te ljem  in znancem  

.za  izrečeno sožalje te r  vsem, ki 
so ga posprem ili na njegovi zad
n ji poti in  m u darovali vence. 
Posebno se zahvalju jem o kolek
tiv u - kem ijskega laboratorija , 
vhodne kontrole, m ehansko m e- 
talografskega labora to rija  in  so
stanovalcem  za izkazano pomoč, 
te r  govornikom  za ganljive bese

de ob odprtem  grobu.
Žalujoči:

žena Mija, hči Sabina in Darja 
z možem

PROMETNI KROŽEK OŠ

Ni bilo prvič! Zadnje dni 
pred novim letom so mla
di člani prometnega krož
ka osnovne šole Štore pri
trdili na vse parkirajoče 
avtomobile v Štorah lepe 
z lastno roko narisane in 
napisane novoletne vizitke 
s čestitkami za praznik.

Res lepa gesta pionirjev 
osnovne šole!

Vozniki motornih vozil 
se članom prometnega 
krožka za to pozornost 
iskreno zahvaljujemo in 
jim želimo pri njihovem 
delu obilo učnih uspehov.

V imenu voznikov 
Jože Kragelj

0  d elu  ak tiva  b o rcev  Ž elezarn e Š tore

slovenske
železarne
ljubljana

POVRŠNOST,
POVRŠNOST!

Pri vseh neskončnih go
voricah, televizijskih raz
pravah in simpozijih o 
SLOVENŠČINI V JAVNI 
RABI, ga nekateri lomimo 
po starem , uporabljajoč 
celo čisto neslovenske be
sede. Pa im a naš lepi je
zik bogato zakladnico! 
Delovni koledar (ne KA- 
LENDAR), ki smo ga pre
jeli skupaj z decembrsko 
plačo, ima tri napake:

Beseda KALENDAR po
meni v slovenskem jeziku 
KOLEDAR, 27. april so »po
zabili« rdeče označiti (re
publiški praznik), prav  ta
ko 22. julij (dan vstaje). 
Morda velja »tudi zame« 
le čevlje sodi naj Kopitar, 
skromno pa mislim, da ko
ledarček sestavi j alcu ni v 
čast! •

Jože Kragelj

ZAHVALA

Ob ¡prerani izgubi našega lju 
bega sina, zaročenca, brata, stri
ca FRANCA GOBCA se najlepše 
zahvaljujemo sosedom, ki so ne
sebično pomagali v težkih tre
nutkih, zahvala godbi Železarne 
štore, pevcem, vsem govorni
kom, predvsem  pa  mladincem iz 
Kompol za častno stražo in 
vsem, k i so ga sprem ljali na 
njegovi zadnji poti.

Žalujoča mama, oče, zaročen
ka, b ra tje  in  sestre te r ostalo 
sorodstvo

STORSKI ZELEZAR — G lasilo OZD S loven sk e železarne ŽELE
ZARNA ŠTORE — Izhaja dvakrat m esečno — U rednišk i odbor: Gra
dišnik  Frido, Tom ažin A nica, K nez Peter, d ipl. ing ., K avka Franc, 
R enčelj Vlado, U ršič Rudi, Z elič Franc, ing., Zm ahar Ivan — odgo
vorni in  glavni urednik: K avka Franc, pom očnik  urednika: U ršič  
Rudi. Po m nenju  republiškega sekretariata za prosveto  in  kulturo  
Ljubljana, je  časopis oproščen davka od prom eta proizvodov  
(št. 421-1/72 z dne 20. 2. 1974) — Tisk: AERO C elje — TOZD grafika — 
R okopisov n e  vračam o.

V decem bru je  aktiv  ZB NOV 
Železarne Š tore imel letno d e
lovno konferenco, k je r  so p re 
gledali svoje delo, spreje li p ro 
gram  dela za leto 1981 in  izvolili 
novo vodstvo. Poleg članov aktiva 
borcev so, bili navzoči tud i p red 
stavniki k ra jevne organizacije 
ZB NOV, konference predsedstva 
sindikata DS za kadre  in  splošne 
zadeve te r  tis ti upokojeni borci, 
k i so bili člani odbora aktiva.

Obširno poročilo o dosedanjem  
delu je  podal tov. Zm ahar, kot 
dosedanji predsednik ak.tiva. O- 
risal je  uspehe ak tivnosti borcev, 
na razn ih  področjih družbenega 
življenja.

Število zaposlenih borcev se iz 
leta v  leto m anjša. V le tu  1980 
jih  je  bilo upokojenih k a r  16 
borcev, razen enega vsi člani od
bora. Predvsem  je  bilo veliko 
sto rjenega p ri reševan ju  tis tih  
ak tualn ih  problem ov, ki se n an a 
šajo p ri podružb ljan ju  skrbi za 
socialni in zdravstveni položaj 
borcev in  vojaških  invalidov. R e
čeno je  bilo, da aktiv  ZZB NOV 
Železarne Š tore m ora tud i v bo
doče bdeti nad počutjem  borcev 
NOV, b iti tankočuten  za reševa
n je  težav posam eznika. R azpra
va je  pokazala, da borci na vseh 
področjih  izredno aktivno sprem 
lja jo  vse družbenopolitične do
godke, gospodarska g iban ja in 
stabilizacijska prizadevanja. Po
sam ezniki so poudarili, da m ora

borčevska organizacija b iti na 
čelu p ri reševan ju  vseh težav. O- 
pozorili so na napake, k i se po
jav lja jo  v najrazličnejših  sred i
nah, na prem ajhno  disciplino in 
delovno zavest, na izvajan je k a 
drovske politike, problem atiko 
nagra jevan ja  po delu, organiza
cijo dela in neizvrševanje skle
pov in  dogovorov. Ob vseh teh  
razm išljan jih  so se borci p red 
vsem  zavzemali, da se vsi nega
tivn i pojavi končno začnejo od
prav ljati.

K er so posledice vojne vse bolj 
prisotne, borci pa vedno starejši, 
je  v p rogram u dela poudarjena 
skrb, da se omogoči borcem  
zdravstvene preglede in  njihovo 
zdravljenje. Vodstvo ak tiva so 
zadolžili, da skupaj z občinsko 
organizacijo te r  združenjem  ak ti
vov DO SRS ak tivno rešu je tiste 
problem e borcev, ki so vezani na 
rtov pokojninski zakon.

Poleg udeležbe na IX. sreča
n ju  borcev NOV ŠZ (katerega or
ganizator so letos Jeseničani) n a 
črtu je jo  izlet v partizanske k ra 
je.

Izvoljen je  bil 5-članski odbor 
ak tiva Železarne Štore, za p red 
sednika ak tiva pa so izvolili tov. 
Jožeta Vodeba iz tozda transport, 
ki se je  na zaključku zahvalil do
sedanjim  članom  ak tiva  za u - 
spešno delo in izrazil željo ak 
tivnem  sodelovanju vseh članov.

Žolčni kamni in možnosti 
njihovega zdravljenja

Ena najbolj znanih  in n e 
ugodnih bolezni žolčnika so žolč
ni kam ni. Običajno je  obolenje 
privedlo bolnika na operacijsko 
mizo! Ni čudno, da so strokov
n jak i iskali pot, ki bi brez ska l
pela p ripelja la  bolnika do ozdra
vitve. D ejstvo je, da so v tem  do 
neke, m eje uspeli. O te j p roble
m atik i pišejo različni časopisi in 
vp rašan ja  o tem  se po jav lja jo  v 
am bulantah. To je  tu d i razlog, 
da bom napisal nekaj besed o 
žolčnih kam nih.

Da ne bi predolgo čakali na t i 
ste »odločilne besede«, naj povem 
na začetku, da je  z zdrav ili mož
no zdrav iti tis te  žolčne kam ne, 
ki vsebujejo  vsaj 7 %  holestero
la, p igm entirane kam ne in  hole- 
sterolne z dosti kalcija  pa še 
vedno zdravijo  kirurgi! ■

Od vseh pacientov im a 90—94 
odstotkov holesterolne kam ne, 
6—10 %  pa pigm entne. 40 %  p r
v ih  je  p rim ern ih  za- zd rav ljen je  z 
novim i zdravili, ki jih  strokovno 
im enujem o H O LELITOLITIK I. 
P ristop  k tovrstnem u zd rav ljen ju  
n i mogoč p ri p igm entnih  kam nih, 
p ri katerihko li kam pih  večjih  od 
2 cm, ali če je  tud i en sam  k a 
men, ki zajem a več kot 50%  ce
lotnega volum na žolčnega m eh u r
ja . Z drav ljen je je  tu d i nep rim er
no p ri v n e tjih  žoleevodov, žolč
n ika  in  je ter, cirozi je te r, k ro 
ničnem u v netju  črevesne sluzni
ce, raz jed i dvanajstn ika  in  v  no
sečnosti.

Za zd rav ljen je  sta  n a  razpola
go dve žolčni k islini: CDC-CHE- 
NOFALK in  n jen  7-beta epim er 
UDC-URSOFALK. P rvo  dozira

mo v količini 15 m g/kg telesne 
teže na dan, največ ja  doza je  
zvečer. D ruga je  30 %  efikasnej- 
ša. Z drav ljen je tra ja  4—24 m ese
cev. L aboratorijske kontrole de
lamo na 4—8 tednov, rentgenske 
pa na 6 mesecev. Če so se kam ni 
raztopili, nadalju jem o z zdrav
ljen jem  š e '2 —3 mesece. Z drav
ljen je  je  uspešno v 60—80%  p ra 
vilno selekcioniranih  pacientov. 
Če p rim erjam o to z operativno 
terapijo , k je r  so naknadne ope
rac ije  potrebne v 10 %, težave pa 
se v tak šn i ali drugačni obliki 
nada lju je jo  v  5—25% , im a ta k š
no zd rav ljen je  svoj smisel. S to 
v rstn im  zdrav ljen jem  bi vsake
m u petem u lahko preprečili ope
racijo.

Čeprav teh  zdravil p ri nas še 
ni, d rug je pa so dokaj draga, ob
sta ja  za te  paciente poleg diete 
in  noža še dodatno upanjg.

Dr. M arjan  H rušovar,
spec. med. dela
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